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REDACTIONEEL 

OVERGANGSTIJD 

Elk schooljaar is er een overkoepelend pastoraal thema. Dit jaar 

ǿŀǎ Řŀǘ άIŀƴŘŜƴ Ǿƻƭ ƘƻƻǇέΦ ¢ƻŜǇŀǎǎŜƭƛƧƪŜǊ ƪƻƴ ƘŜǘ ƴƛŜǘ ȊƛƧƴΥ ƛƴ 

tijden waarin we beproefd worden is hoop een belangrijke 

deugd, maar hoop dient body te krijgen wil die deugd tastbaar 

zijn. Het is ongelooflijk om te zien hoeveel handen er tijdens de 

afgelopen coronamiserie aan de hoop gestalte hebben gege-

ven, ondanks alle gemengde gevoelens in het eigen hart, on-

Řŀƴƪǎ ǎǘŜŜŘǎ ǿƛƧȊƛƎŜƴŘŜ ǊƛŎƘǘƭƛƧƴŜƴ Ǿŀƴ ŘŜ ƻǾŜǊƘŜƛŘΣ ƻƴŘŀƴƪǎΧ 

En toch: al die handen! Geweldig! 

We kijken met gemengde gevoelens 

naar volgend schooljaar: wat gaat het 

worden? Een nieuwe golf van corona? 

Opnieuw lockdown? Tegenover al die 

vraagtekens staat het pastoraal thema 

Ǿŀƴ ǾƻƭƎŜƴŘ ǎŎƘƻƻƭƧŀŀǊΥ ά±ŜǊǊŀǎǎŜƴŘ 

ǾǊŜǳƎŘŜǾƻƭέΣ ƛƴ ƻƴǎ ōƛǎŘƻƳ vertaald 

ŀƭǎ άhaDΗέ όOh my God!). Laat ons ho-

ǇŜƴ Řŀǘ ŘŜ ŘƻŜƳǎŎŜƴŀǊƛƻΩǎ ƎŜŜƴ ǳƛǘǊƻƭ 

kennen, maar dat het een verrassend 

vreugdevol schooljaar mag worden. 

 

Tussen het jaar van de hoop en dat van de vreugde ligt 

de overgangstijd bij uitstek: vakantietijd! Meer dan 

ooit hebben we er nood aan. Laat het ons allen maar 

deugd doen! Tijd om eens alles los te laten, om te ont-

spannen, meer tijd dan anders door te brengen met de 

mensen die we graag zien, tijd voor rust, voor jezelf. 

 

Een deugddoende vakantie gewenst!  

 

 

Jürgen Mettepenningen 

bisschoppelijk afgevaardigde Onderwijs 
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ACTUALIA 

VORMING VOOR SCHOOLBESTUREN IN TIJDEN VAN CORONA 

Sedert half maart beleven we allen wereldwijd bijzondere tijden, aan of in ons kot gekluisterd of min-
stens beroofd van onze normale bewegingsvrijheid. Omwille van de maatregelen om de opmars van 
Covid-19 te stuiten en verdere besmettingen te vermijden, moesten vele fysieke vergaderingen en an-
dere bijeenkomsten afgelast of uitgesteld worden. Dat lot viel ook het vormingsaanbod voor schoolbe-
stuurders te beurt. Gelukkig waren de meeste vormingen voor het schooljaar 2019-2020 al achter de 
rug en konden de in het derde trimester geplande initiatieven zonder al te grote problemen uitgesteld 
worden. Intussen is ook de vormingskalender voor volgend schooljaar bekend en gepubliceerd op de 
website van Katholiek Onderwijs Vlaanderen. 
 

Om in de tussentijd 
onze schoolbesturen te 
bereiken, moesten we 
een beroep doen op di-
gitale communicatieka-
nalen zoals Zoom en 
Teams. Op die manier 
konden we in ons bis-
dom al drie vergaderin-
gen van het Comité Be-
sturen (Cobes) via 
videoconferentie orga-
niseren en een vooruit-
geschoven jaarvergade-
ring voor alle 
schoolbestuurders op 
17 juni 2020 (zie ver-
der).  

 
 
We moesten immers roeien met de riemen die we hadden. Moesten scholen zich in allerijl behelpen 
met afstandsonderwijs, dan moesten wij ons met spoed bekwamen in vergaderen op afstand vanuit 
ƻƴȊŜ ǾŜƛƭƛƎŜ ǘƘǳƛǎōŀǎƛǎΦ hƴŘŀƴƪǎ ŘŜ ǎǇƻǊŀŘƛǎŎƘŜ ǘŜŎƘƴƛǎŎƘŜ ǇǊƻōƭŜƳŜƴ ƭǳƪǘŜ Řŀǘ ǊŜŘŜƭƛƧƪΣ ƳŀŀǊ ȊƻΩƴ 
scherm tot scherm-gesprek kan een fysieke ontmoeting en de interactie tussen mensen niet vervan-
gen. Zodra het meer is dan informatie-uitwisseling, blijft een fysieke vergadering de voorkeur genieten. 
Dat geldt a fortiori voor bestuursleden die niet over de nodige apparatuur en ICT-vaardigheden be-
schikken. 
Als we realistisch zijn, dan moeten we evenwel rekening houden met een scenario waarin ook tijdens 
het volgende schooljaar niet alle fysieke bijeenkomsten mogelijk of gerechtvaardigd zijn. Alles wat kan 
bijdragen aan de gezelligheid, zoals een receptie met een hapje en een drankje blijft nog een tijd on-
derhevig aan afstands- en hygiëneregels. Bovendien behoort de meerderheid van onze doelgroep bij 
de schoolbesturen tot de risicogroep. Sommige vergaderingen en vormingssessies zullen wellicht nog 
een tijd via videoconferentie moeten plaatsvinden. Veel zal afhangen van de evolutie van de Corona-
crisis en dus van de beschermende maatregelen die de overheid neemt.  
 

Foto van het scherm tijdens een Zoomvergadering met het Comité Besturen  
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De onzekerheid over de formule waarmee we kunnen werken ς fysiek of digitaal ς belette ons niet om 
een gevarieerd vormingsaanbod uit te werken voor schoolbestuurders en leidinggevenden. Graag pu-
bliceren we hier apart nog eens het aanbod in het aartsbisdom Mechelen-Brussel en ς in het overzicht 
voor schoolbesturen - ook dat in andere bisdommen. 
 
Het eerste evenement, de jaarvergadering voor schoolbesturen gepland op 14 september 2020, 
wordt afgelast, enerzijds omdat we op 17 juni via digitale weg al een gelijkaardig programma hebben 
ŀŀƴƎŜōƻŘŜƴ ǾƻƻǊ ŘŜȊŜƭŦŘŜ ŘƻŜƭƎǊƻŜǇΣ ŀƴŘŜǊȊƛƧŘǎ ƻƳŘŀǘ ǿŜ ǾƻƻǊ ǎƻƳƳƛƎŜ ǘƘŜƳŀΩǎ ǿŜƭ ŘŜƎŜƭƛƧƪ ƴƻƻŘ 
hebben aan interactie en ontmoeting. We hopen die later in het schooljaar te kunnen plannen. 
 
Avondsessies 
De hieronder vermelde vormingssessies blijven volgend schooljaar allemaal gratis aangeboden.  
Het vooruitzicht dat sommige vormingssessies misschien via digitale weg worden aangeboden, maakt 
dat afstanden geen rol spelen en bestuurders dus evengoed een vormingssessie in een ander bisdom 
kunnen meevolgen, indien de sessie in hun bisdom niet wordt aangeboden of op een minder geschikt 
ƳƻƳŜƴǘ ǾŀƭǘΦ 5Ŝ ǎŜǎǎƛŜǎ ǾƛƴŘŜƴ ŀƭƭŜ Ωǎ ŀǾƻƴŘǎ Ǉƭŀŀǘǎ ƻƳ мфǳΦ 
Alvast de vormingen in het eerste trimester zullen hoofdzakelijk digitaal plaatsvinden. Indien dat an-
ders zou zijn, dan krijgen de ingeschreven deelnemers daar bericht van. 
 

Datum  Onderwerp Bisdom 

28-09-2020 Hiërarchische lijn, preventie en welzijn op het werk Brugge 

01-10-2020 Masterplanning schoolinfrastructuur Gent 

05-10-2020 Hiërarchische lijn, preventie en welzijn op het werk Hasselt 

20-10-2020 Prioriteit: het bestuur werkt als team Mechelen-Brussel 

22-10-2020 Idem Gent 

26-10-2020 Idem Hasselt 

28-10-2020 Masterplanning schoolinfrastructuur Brugge 

16-11-2020 Financiële geletterdheid ς Hoe kun je samen een meerja-
renbegroting opstellen en opvolgen? 

Brugge 

17-11-2020 Idem Antwerpen 

19-11-2020 Idem Gent 

11-01-2021 Onthaal kandidaat- en startende bestuurders Digitaal via Zoom 

13-01-2021 Idem Mechelen-Brussel 

14-01-2021 Idem Gent 

25-01-2021 Betrokkenheid en eigenaarschap verhogen bij alle actoren Brugge 

01-02-2021 Idem Hasselt 

03-02-2021 Idem Mechelen-Brussel 

02-03-2021 Basisinformatie rond personeel en personeelsstatuten Antwerpen 

04-03-2021 Idem Gent 

22-03-2021 Pedagogisch-didactisch beleid voeren onder andere ver-
trekkende vanuit beschikbare data 

Hasselt 

24-03-2021 Idem Mechelen-Brussel 

29-03-2021 Idem Brugge 

29-04-2021 Idem Gent 

28-04-2021 Veranderingen ς hoe pak je het aan? Mechelen-Brussel 

06-05-2021 Hiërarchische lijn, preventie en welzijn op het werk Mechelen-Brussel 

11-05-2021 Idem Brugge 

11-05-2021 Het beleidsdomein Identiteit voor een bestuur Antwerpen 

17-05-2021 Idem Hasselt 
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18-05-2021 Hiërarchische lijn, preventie en welzijn op het werk Antwerpen 

19-05-2021 Het beleidsdomein Identiteit voor een bestuur  Mechelen-Brussel 

20-05-2021 Idem Gent 

 
De volledige lijst en meer details over de vormingen en inschrijvingsmogelijkheden vindt u via  
https://www.katholiekonderwijs.vlaanderen/vorming-voor-besturen (huidige website) en  
https://pro.katholiekonderwijs.vlaanderen/professionalisering-voor-besturen (prowebsite - thema 
Řŀǘ ǊŜŜŘǎ ōŜǊŜƛƪōŀŀǊ ƛǎ ƻƴŘŜǊ ŘŜ ǘŀō ΨƪŀƭŜƴŘŜǊΩύ 
 
Vormingsaanbod overdag dat ook open staat voor bestuurders 
Daarnaast is er ook een vormingsaanbod overdag met opleidingen vanuit de Dienst Bestuur & organi-
satie, bedoeld voor directeurs, preventieadviseurs en andere personeelsleden. Ook schoolbestuurders 
kunnen eraan deelnemen. We beperken ons hier tot de sessies die in het Aartsbisdom (Mechelen) en 
in Katholiek Onderwijs Vlaanderen (Guimardstraat) gepland zijn. Vele sessies daarvan kunnen digitaal 
plaatsvinden, vooral tijdens het eerste trimester. 

 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 

Datum  Onderwerp Bisdom 

29-09-2020 Informatiesessie WellBE KathOndVla 

08-10-2020 Basisopleiding aanspreekpunt informatieveiligheid, deel 1 Mechelen-Brussel 

15-10-2020 Idem, deel 2 Mechelen-Brussel 

12-11-2020 Leernetwerkdag aanspreekpunt informatieveiligheid Mechelen-Brussel 

27-11-2020 Netwerkgroep Overheidsopdrachten (13.30-16u) Mechelen-Brussel 

03-12-2020 Masterplan schoolinfrastructuur (13.30-16u) Mechelen-Brussel 

15-12-2020 Financiële geletterdheid ς inzicht krijgen in de werking van 
een boekhouding en het kunnen lezen van de jaarrekening 

Mechelen-Brussel 

20-01-2021 Intervisie voor vertrouwenspersonen Mechelen-Brussel 

21-01-2021 Risicoanalyse en GEB (GDPR) Mechelen-Brussel 

02-02-2021 Financiële geletterdheid ς aan het werk: het kunnen inter-
preteren en managen van financiële informatie 

Mechelen-Brussel 

18-03-2021 Aansprakelijkheid in het kader van welzijn op het werk Mechelen-Brussel 

23-03-2021 Netwerkgroep Overheidsopdrachten (13.30-16u) Mechelen-Brussel 

22-04-2021 Hacken in de klas Mechelen-Brussel 

11-06-2021 Netwerkgroep Overheidsopdrachten (13.30-16u) Mechelen-Brussel 

 

https://www.katholiekonderwijs.vlaanderen/vorming-voor-besturen
https://pro.katholiekonderwijs.vlaanderen/professionalisering-voor-besturen
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VAN CORONA TOT KERNTAKENDEBAT. ZOOMVERGADERING 
VOOR SCHOOLBESTUURDERS 17 JUNI 2020 
 
Op 17 juni 2020 organiseerden we voor het eerst een soort jaarvergadering voor schoolbestuurders via 
ŘƛƎƛǘŀƭŜ ǿŜƎΦ 5Ŝ ŘǊƛŜ ǘƘŜƳŀΩǎ ǿŀǊŜƴΥ ŘŜ coronamaatregelen voor het onderwijs, het kerntakendebat 
binnen Katholiek Onderwijs Vlaanderen en de onderwijsactualiteit. 
 
Een Zoom-videoconferentie in plaats van een fysieke bijeenkomst, dat was even wennen. We hadden 
de laatste maanden al ervaring opgedaan via tal van Zoom- of Teams- sessies, met een beperkte groep 
of met de leden van het Comité Besturen (zestiental deelnemers). Die avond logden echter gemiddeld 
32 tot 35 geïnteresseerde bestuurders in. Iedereen had de kans gekregen om vooraf een online bevra-
ging in te vullen om zijn of haar bekommernissen of suggesties mee te delen met betrekking tot het 
einde van het schooljaar, evaluatie en deliberatie in coronatijden, over de Zomerschool, de opstart van 
het nieuwe schooljaar en het welbevinden van alle betrokkenen. Zeven besturen waren daarop inge-
gaan en hun reacties werden vooraf aan iedereen bezorgd. De directeur-generaal van Katholiek On-
derwijs Vlaanderen, Lieven Boeve, was present om op alle vragen in te gaan. Dat deed hij trouwens in 
elk van de vijf bisdommen, tussen 9 en 18 juni 2020.  
 

 
 
Bekommernissen over de coronamaatregelen 
Lieven Boeve begon met dankwoorden voor de volgehouden inspanningen van scholen en schoolbe-
sturen. Het was een onuitgegeven situatie, zonder scenario, waarbij de overheid gestart was vanuit 
het perspectief van de volwassenen, met draconische veiligheidsmaatregelen, soms dubbelop (fysi-
sche afstand en mondmaskers). De richtlijnen volgden elkaar ook snel op, mede vanuit voortschrijdend 
wetenschappelijk inzicht en maatschappelijke noden en verwachtingen. De communicatie verliep niet 
altijd duidelijk, de beslissingslijnen waren heel verschillend, zodat we ons soms afvroegen wat er nu 
(al) beslist was en wat niet, wat de marge was op de beslissingen, welke bubbels we moesten respec-
teren en of er al dan niet een mondmaskerverplichting van toepassing was. In het geding was de vei-
ligheid en bescherming van het personeel en de leerlingen. Er was minder oog voor de pedagogische 

Screenshot tij-
dens de 
Zoomverga-
dering voor 
schoolbe-
stuurders op 
17 juni 2020  
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organisatie: het leerverlies, leerlingen die afhaken, het welbevinden in relatie tot het maatschappelijke 
draagvlak. 
Boeve bracht nog even de verschillende fases in herinnering:  
Fase 1 (vanaf 28 februari 2020): het verbod op buitenlandse reizen en wat te doen met leerlingen die 
ziek worden? 
Fase 2 (vanaf 15 maart): onderhoudsmodus, aanloopleren; 
Fase 3 (vanaf 15 mei): aanloopleren, noodopvang; 
Fase 4 (vanaf 2 juni): verdere opening van de scholen, aanloopleren, aanbod noodopvang; 
Wat wordt het bij de start van het nieuwe schooljaar? 
  

Er is regelmatig sociaal overleg. De onderwijs-
verstrekkers zitten samen met vakbonden, de 
minister, de administratie en virologen (de 
GEES). Aanvankelijk dachten zij dat de scholen 
na de paasvakantie gewoon weer zouden open-
gaan. Er was nood aan perspectief, een stabiele 
organisatie en anderzijds waren er de virolo-
gische gegevens, die onderhevig waren aan 
voortschrijdend inzicht. De inspectie bevroeg de 
basis- en secundaire scholen, mede op vraag van 
het COV en Katholiek Onderwijs Vlaanderen, dat 
als doel vooropstelde dat scholen zelf moesten 
kunnen beslissen hoe ze het binnen het uitgete-
kende kader zouden aanpakken, afhankelijk van 
de eigen context, doelgroepen, beschikbaar per-
soneel en infrastructuur. De veiligheid van leer-

lingen en personeel staat daarbij voorop. Er was een taakverdeling tussen de GEES en de onderwijs-
partners. 
Deze knelpunten vragen om een oplossing:  

¶ Er is bijkomende financiering nodig voor het extra poetspersoneel, poetsmateriaal en hygiëne-
maatregelen. De scholen doen er goed aan die kosten aan de overheid mee te delen, alsook de 
inkomsten die ze gederfd hebben door de afgelasting van schoolfeesten en dergelijke.  

¶ De kerntaak van het onderwijs is lesgeven. Het is eerder aan lokale besturen om opvang te orga-
niseren, al dan niet samen met scholen. Ze krijgen daar ook een vergoeding voor. Voor de zomer-
scholen ondersteunen en begeleiden scholen waar het nodig is. Op zich is dat een goed initiatief, 
maar het is niet evident het te vragen aan een lerarenploeg die aan vakantie toe is. Vanuit Katho-
liek Onderwijs Vlaanderen biedt Dieter Hoedekie daarvoor ondersteuning, vanuit de Pedagogische 
begeleiding voor het aartsbisdom zijn Iris Philips en Alain Noëz de contactpersonen. 

¶ De organiseerbaarheid én virologische noodzaak, het opvolgen van de contactbubbels. We kunnen 
kinderen tot niets verplichten, ook niet in het secundair onderwijs. Net buiten de school trekken 
ze zich vaak niets aan van de contactbubbel waarbinnen ze geacht worden te blijven. Over het 
algemeen is het onderwijs aan zwaardere regels onderworpen dan de rest van de maatschappij. 

¶ Wat op 1 september? Wellicht gaat de overheid werken met dreigingsniveaus, die variëren afhan-
kelijk van de virologische curves. Een gunstig uitgangspunt is dat er blijkbaar minder besmettings-
gevaar uitgaat van kinderen jonger dan 14 jaar. In dat geval zouden alle leerlingen van het basis-
onderwijs en de eerste graad secundair onderwijs naar school kunnen gaan. In het secundair 
onderwijs zal waarschijnlijk een hybride vorm van lesgeven toegepast kunnen worden, waarbij fy-
sieke lessen afgewisseld worden met afstandsleren. Elementair moet zijn dat we alle leerlingen 
kunnen bereiken. Dat dient doelgroepspecifiek en met de nodige pedagogische vrijheid te gebeu-
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ǊŜƴΦ IŜǘ ƛǎ ōŜƭŀƴƎǊƛƧƪ Řŀǘ ŘŜ ǎŎŜƴŀǊƛƻΩǎ ǾƻƻǊ ƛŜŘŜǊŜŜƴ ŘǳƛŘŜƭƛƧƪ ȊƛƧƴΦ [ƛŜǾŜƴ .ƻŜǾŜ ƘƻƻǇǘŜ ŘƛŜ Řǳƛπ
delijkheid oǾŜǊ ŘŜ ǎŎŜƴŀǊƛƻΩǎ  ŀƭ ǘŜ ƪǊƛƧƎŜƴ ǘŜƎŜƴ м Ƨǳƭƛ Ŝƴ ȊŜƪŜǊ ǘŜƎŜƴ ƘŀƭŦ ƧǳƭƛΣ ȊƻŘŀǘ ŘƛǊŜŎǘŜǳǊǎ ƘŜǘ 
nieuwe schooljaar goed kunnen organiseren. 

 
Tot slot opperde Boeve nog deze beschouwingen: er bleef een wrang gevoel hangen bij de laatste 
versoepeling, er is de politieke profileringsdrang, de terreinbezetting door het kabinet, de administra-
tie en inspectie, de druk van de onderwijsvakbonden, die vooral oog hebben voor de veiligheid van het 
ǇŜǊǎƻƴŜŜƭ Ŝƴ ōƛƧŘǊŀƎŜƴ ǘƻǘ ŘŜ ŎǳƳǳƭŀǘƛŜ Ǿŀƴ ǾŜƛƭƛƎƘŜƛŘǎƭƻƎƛŎŀΩǎΦ ¢ƻǘ ǎƭƻǘ ƛs er de druk van de samenle-
ving, die het onderwijs als opvang beschouwt, de economie vooropstelt en een eenzijdige visie heeft 
op leerverlies. Gelukkig krijgen we van ouders en ouderverenigingen veel appreciatie voor onze in-
spanningen. 
Met deze presentatie had Lieven Boeve de meeste bekommernissen uit de bevraging behandeld. Over 
de vrees voor beroepsprocedures bij negatieve evaluaties zei hij dat sommige ouders overtuigd kun-
nen worden en andere niet. Het komt er dan op aan de beslissing van de klassenraad zeer goed te 
motiveren. Desnoods kan men herexamens overwegen. 
  
Kerntakendebat 
Het tweede grote thema van de videoconferentie was het kerntakendebat dat in de schoot van Katho-
liek Onderwijs Vlaanderen gevoerd wordt, met als doelstelling de kwaliteitsvolle dienstverlening en 
belangenbehartiging vanuit de netwerkorganisatie in de toekomst te garanderen en tegelijkertijd een 
antwoord te bieden op de maatschappelijke en andere uitdagingen. De directeur-generaal wil dat 
doen vanuit de dynamiek van de ledenvereniging, met op dit moment een zeshonderdtal schoolbestu-
ren, adviesraden voor alle ƴƛǾŜŀǳǎΣ ƻƴŘŜǊǎǘŜǳƴƛƴƎǎƴŜǘǿŜǊƪŜƴ Ŝƴ ŎƻƳƛǘŞǎ ōŜǎǘǳǊŜƴ ƛƴ Ŝƭƪ ōƛǎŘƻƳΧ 

Waarom dat intiatief 
genomen is, vloeit 
voort uit de optimali-
sering van de pedago-
gische begeleiding na 
de hervisitatie, de 
evolutie van de eigen 
werking, de besparin-
gen en de financiële 
situatie, die moeilijker 
wordt door de discre-
pantie tussen het 
duurder wordende 
personeel en de da-
lende werkingsmid-
delen. Ook de poli-

tiek-maatschappelijke context maakt het er niet gemakkelijker op. 
Over het kerntakendebat vonden er al vele consultaties plaats: een bevraging bij besturen, directeurs 
en personeel, focusgroepen, een werkgroep van de raad van bestuur die principes heeft uitgewerkt, 
die werden getoetst bij adviesraden, comités besturen en de leden van de raad van bestuur. Binnen-
kort wordt er gestart met projecten. Ondanks de besparingen wil Katholiek Onderwijs Vlaanderen de 
pedagogische begeleiding zo dicht mogelijk bij de scholen brengen en de schaarse middelen zo effici-
ent mogelijk besteden. 
 
De netwerkorganisatie wil meer inzetten op haar kerntaken: dienstverlening, belangenbehartiging en 
vertegenwoordiging. De dienstverlening dient een meerwaarde te hebben of goedkoper te zijn dan 
elders op de markt. Men mikt op schoolnabije ondersteuning en pedagogische begeleiding op maat 
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van de leden en vanuit eenzelfde visie. De nieuwe Pro-website zal instaan voor eigentijdse communi-
catie.  

 
 
Scholen kunnen binnen hun ledenbijdrage rekenen op verzekerde dienstverlening en extra dienstver-
lening tegen kostprijs. Het is de bedoeling scholen deskundiger te maken en hun beleidsvoerend ver-
mogen te versterken. Dat kan ook door kennisdeling binnen ons netwerk, bijvoorbeeld voor overheids-
opdrachten. In de Academie worden alle nascholingsactiviteiten samengebracht. Er wordt ook 
samengewerkt met hogescholen en voor sommige vormingen zal Katholiek Onderwijs Vlaanderen een 
makelaarsrol vervullen. 
Lieven Boeve hoopt het kerntakendebat en de hele reorganisatie af te ronden met een congres in het 
voorjaar 2021. Daarvoor zoekt hij nog een geschikte, voldoende grote locatie. 
 
Vragenronde 

¶ Een deelnemer vroeg of er soms niet dubbel gewerkt wordt met het Departement Onderwijs, bij-
voorbeeld voor vragen over personeel. Wat is dan de meerwaarde om die dienstverlening te blij-
ven aanbieden in de Guimardstraat? Het antwoord was dat de ervaring leert dat scholen vaak meer 
willen dan de technische uitleg, ze zoeken mensen die met hen meedenken. Uit de tevreden reac-
ties leidt Boeve af dat de eigen dienstverlening nog altijd een meerwaarde biedt. 

¶ Een volgende vraag betrof de BOS-begeleiding. Dat project, dat deels door de overheid gefinan-
cierd werd ς en waarvan nog niet zeker is of die overheid daar nog mee voortdoet ς blijft nog twee 
schooljaren voortlopen. Katholiek Onderwijs Vlaanderen blijft die BOS-ondersteuning belangrijk 
vinden en wil het project over twee jaar evalueren. Schoolbesturen die van die ondersteuning wil-
len genieten, wachten dus beter niet meer te lang af. Nood aan bestuurlijke optimalisering zal er 
altijd blijven. 

De ploeg van pedagogische begeleiders voor het aartsbisdom Mechelen-Brussel in september 2019  
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¶ De Vicariale diensten verzorgen identiteitsondersteuning. Die blijft uitdrukkelijk een plaats krijgen, 
zoals blijkt uit het belang dat Katholiek Onderwijs Vlaanderen hecht aan identiteit via het Vade-
mecum zorgbreed en kansenrijk onderwijs, het leerplan Zin in leren! Zin in leven!, Leeftocht enzo-
voort. Lieven Boeve vond het fijn dat identiteitsbegeleiders modellen hebben uitgewerkt voor het 
einde van het schooljaar. 

¶ Wat met de schoolnabije ondersteuning van de pedagogische begeleiding in tijden van besparin-
gen? Boeve vond dat we eerst moeten proberen van die besparingen af te geraken en riep het 
onderwijsveld op dat zelf eens aan de Minister te zeggen. Tijdens het kerntakendebat is er gezocht 
naar manieren om de efficiëntie te verhogen. De expertise dient Vlaanderenbreed samengelegd 
te worden en we moeten inzetten op nieuwe methodieken. 

¶ Wat gebeurt er met DOKO, de BTW-plichtige dochter-vzw van Katholiek Onderwijs Vlaanderen? 
Eventueel wordt daar een gemengde vzw van gemaakt, afhankelijk van hoe de divisiewetgeving 
evolueert. DOKO is hoofdzakelijk bezig met overheidsopdrachten en we moeten opletten dat een 
claim van een bedrijf dat zich benadeeld voelt de hele organisatie niet in gevaar brengt. 

¶ Wat met de lidgelden? Die verschillen nu in het basis- en het secundair onderwijs. Historisch is die 
financieringswijze verschillend gegroeid. Het secundair onderwijs betaalt meer, mede omdat het 
marktaandeel van het katholiek secundair onderwijs groter is. Het is ook een vorm van solidariteit 
omdat het basisonderwijs ondergefinancierd is. Door de gelijktrekking van de werkingsmiddelen 
in het kleuteronderwijs met die in het lager, zal ook het aandeel van het basisonderwijs stijgen. 

¶ Er is blijkbaar weinig aandacht voor digitalisering. Die heeft door corona aan belang gewonnen, 
hoewel het digitale nooit het contactonderwijs zal kunnen vervangen. We kennen nu de mogelijk-
heden en de grenzen en wellicht zal het digitale leren onderdeel worden van de hybride vorm van 
lesgeven die mogelijk in de hogere jaren van het secundair onderwijs een vaste plek verwerft. Een 
belangrijke randvoorwaarde is wel dat elke leerling toegang moet hebben tot het internet en over 
een laptop moet kunnen beschikken.  

  
Actualiteit 
Als laatste onderdeel van de avond sneed Lieven Boeve de onderwijsactualiteit aan. Wat de besparin-
gen betreft, staan de goedgekeurde maatregelen in het programmadecreet: 

¶ Stopzetting van het sys-
teem van vervangingseenhe-
den in het basis- en het se-
cundair onderwijs vanaf 1 juli 
2020; 

¶ Stopzetting van het lera-
renplatform in het secundair 
onderwijs; 

¶ Stopzetting van de her-
telling in 1A en 1B; 

¶ Nieuw is de daling van 
het aanwendingspercentage 
voor de uren godsdienst, van 
98% naar 96,57%; 

¶ Verplichting tot vaste benoeming in alle niveaus. Daardoor bestaat de kans op overbenoeming, 
maar die personeelsleden kunnen gereaffecteerd worden door de Vlaamse reaffectatiecommissie, 
die opnieuw in het leven geroepen is. Die verplichting tot vaste benoeming is voor vijf jaar vastge-
legd. De overheid hoopt dat het lerarenberoep daardoor opnieuw aantrekkelijk wordt; 

¶ Op de agenda staat nog de versnelling van de vaste benoeming, met als motivering de besparing 
(ten koste van het federale budget) en de herwaardering van het lerarenberoep. Vraag is of het 
schoolbestuur of de directeur daardoor nog beleidsruimte heeft. Er is dan nood aan een effectieve 
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en efficiënte evaluatieprocedure en een beoordeling met werkpunten. De vraag rijst waarom er 
dan nog een TADD (Tijdelijke Aanstelling van Doorlopende Duur) moet bestaan. Voor intrinsiek 
gemotiveerde leraren is dat niet nodig, voor extern gemotiveerde personeelsleden kan het een 
extra duwtje in de rug zijn. 

¶ De overheid pleegt inbreuken op de vrijheid van onderwijs door te besparen op de pedagogische 
begeleiding en door de maatregelen betreffende de eindtermen (format en hoeveelheid) en de 
ƭŜŜǊǇƭŀƴƴŜƴ όǎǘǊŜƴƎŜ ǊŜƎŜƭǎΣ ǾŀǎǘŜ ƴŀƳŜƴ ǾƻƻǊ ǎǘǊǳŎǘǳǳǊƻƴŘŜǊŘŜƭŜƴ {hΣ ƘŜǘ ǾŀƪƪŜƴōŜǎƭǳƛǘΧύΦ hƻƪ 
het Steunpunt OnderwijsOnderzoek (SONO) wordt afgeschaft. 

Een deelnemer uitte nog zijn bekommernis over de versnelde benoeming en de verlofstelsels en 
hoopte dat een TAO (Tijdelijk Andere Opdracht) er niet door gevat wordt. Hij vreesde een gigantisch 
probleem, zeker als we gaan moeten benoemen in uren die we uiteindelijk opsparen en niet organise-
ren. Een andere deelnemer pleitte in het kader van de vaste benoeming voor het recht op falen en een 
formatieve en summatieve evaluatie. Katholiek Onderwijs Vlaanderen stelt voor niet vast te benoe-
men na één jaar, maar wel een evaluatie te houden met werkpunten. 
 

Een bestuurder vroeg in hoever schoolbesturen betrokken worden bij de beoordeling van stagiairs van 
de lerarenopleiding. Moeten besturen daar volledig buiten blijven? Lieven Boeve beloofde dat aan te 
kaarten bij de lerarenopleidingen. 
Een laatste vraag ging over de financiering van schoolgebouwen en of er opnieuw huursubsidies zou-
den komen. Daarvoor komt er wellicht een nieuwe oproep, maar dat moet nog bevestigd worden. 
 
Jürgen Mettepenningen, Bisschoppelijk afgevaardigde voor het onderwijs en gelegenheidsmoderator, 
sloot de interessante Zoom-meeting af met een dankwoord aan Lieven Boeve voor zijn heldere toe-
lichting en antwoorden op de vragen en aan de deelnemende bestuurders voor de openhartige dia-
loog. 
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NIEUWE SCHOLENGEMEENSCHAPPEN: LAATSTE WIJZIGINGEN 

In het vorige nummer van VONDeling (nr 34, april 2020) vermeldden we de lijst van nieuwe scholenge-
meenschappen zoals die in februari goedgekeurd was door de Diocesane Plannings- en Coördinatie-
commissies voor het basis- en voor het secundair onderwijs. Intussen zijn er in het basisonderwijs nog 
wat wijzigingen aangebracht aan de samenstelling en de naamgeving. 
 

¶ De scholengemeenschap die de regio Aarschot-Betekom, Houwaart, Baal, Tremelo, Rotselaar en 
wŀƳǎŜƭ ƻƳǾŀǘ Ŝƴ ŀƭǎ ǾƻƻǊƭƻǇƛƎŜ ƴŀŀƳ Ψ/ǊŜǎŎŜƴŘƻΩ ŘƻƻǊƎŜƎŜǾŜƴ ƘŀŘΣ Ȋŀƭ ƴǳ Ψ!ǊŎŀŘƛŀ .ŀǎƛǎΩ ge-
noemd worden. Alle scholen behoren immers tot het nieuwe schoolbestuur Arcadia. 

¶ De fusie van de Brusselse scholengemeenschappen Katholiek Onderwijs Brussel Zuid en Groene 
±ŀƭƭŜƛ ƪǊŜŜƎ ŀƭǎ ƴŀŀƳ ΨTweebergenΩΦ 

¶ Nog in Brussel besliste de Vrije Basisschool Kameleon te Haren over te stappen van scholenge-
meenschap Brussel Noord (BruNo) naar scholengemeenschap Klaveren 7, die op die manier 9 
scholen en 8 verschillende schoolbesturen telt. 

¶ De scholengemeenschap met de mysterieuze voorlopige naam XXX, zal voortaan door het leven 
gaan met de naam Syrius, een schitterende ster aan het firmament van de regio Zennevallei 
(Halle, Lembeek, Sint-Pieters-Leeuw) en Pajottenland (Kester). 

¶ De scholengemeenschap die scholen van de vroegere scholengemeenschap PLUS , Zoniën en 
{Y.[ ƛƴ ŘŜ ǊŜƎƛƻ [ŜǳǾŜƴ ǎŀƳŜƴōǊŀŎƘǘΣ Ǌǳƛƭǘ ŘŜ ǿŜǊƪƴŀŀƳ Ψ¢ȅǇŜ-·Ω ƛƴ ǾƻƻǊ Kruispunt. 

Door de wijziging in de scholengemeenschap Klaveren 7 stijgt het leerlingenaantal daar boven 1800 
leerlingen, waardoor ze meer incentives ontvangt. Op die manier blijven er maar vijf scholengemeen-
schappen (14,3%) in de categorie 1350-1799 leerlingen en komen er elf  (31,5%) in de categorie 1800 
tot 2699 leerlingen.  
De tabel met de grootte van de scholengemeenschappen wijzigt dus als volgt: 
 

900 ς 1349: 3 (9%)  2700 ς 3599: 10 (29%)  >5400: 1 (2,8%) 
1350 ς 1799: 5 (14,3%) 3600 ς 4499: 3 (9%) 
1800-2699: 11 (31,5%) 4500 ς 5399: 2 (6%) 

 

3

5

11

10

3
2 1

Grootte scholengemeenschappen BaO

900-1349 1350-1799 1800-2699 2700-3599 3600-4499 4500-5399 >5400
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CORONA: EEN LAUWERKRANS OOK VOOR 
PREVENTIEADVISEURS 

De plotselinge lockdown-maatregelen die sedert half maart 2020 ook aan het onderwijs opgelegd wer-
den en de geplande heropening van de scholen vanaf 18 mei, hebben niet alleen de leidinggevenden 
van de scholen en de schoolbesturen een versnelling hoger doen schakelen. Ook de preventieadviseurs 
kwamen volop in het vizier bij het uitwerken van risicoanalyses om de terugkeer van leerlingen en per-
soneel zo vlot en veilig mogelijk te doen verlopen. 
 

Het was op 12 maart, toen de overheid aankondigde dat vanaf maan-
dag 16 maart alle scholen gesloten moesten worden en dat ze moes-
ten overschakelen op afstandsonderwijs, nog niet duidelijk voor hoe-
lang die lockdown en dat zogenaamde pre-teachingsysteem 
gehandhaafd zou blijven. Velen hoopten dat alles weer zou kunnen 
hervatten na de paasvakantie. Dat was echter buiten het sterk op-
rukkende Covid-19-virus gerekend. Wellicht waren de preventieadvi-
seurs werkzaam in het onderwijs zich nog het meest bewust van de 
maatregelen die nodig waren om een veilige terugleer mogelijk te 
maken. Als geen andere zijn zij vertrouwd met risicoanalyses en vei-
ligheidsprocedures. Dat kwam hen goed van pas zodra de Veilig-

heidsraad de te nemen maatregelen voor de gedeeltelijke herope-
ning van de scholen aankondigde. De preventieadviseurs kregen een 
cruciale rol in de risicoanalyse die elke school diende uit te voeren 
om aan de noodzakelijke afstands- en hygiënische regels te voldoen. 
Het is mede op basis van hun advies en dat van de Externe Dienst 
voor Bescherming op het Werk dat het schoolbestuur - de hiërarchi-
sche lijn -  een beslissing diende te nemen. Het schoolbestuur kon 
ȊƻΩƴ ŀŘǾƛŜǎ ƴƛŜǘ ȊƻƳŀŀǊ ƴŀŀǎǘ ȊƛŎƘ ƴŜŜǊƭŜƎƎŜƴΦ Lƴ Řŀǘ ƎŜǾŀƭ Ȋƻǳ ƘŜǘ 
zelf verantwoordelijk gesteld worden voor problemen die daaruit 
voortvloeiden. 
 
Na de paasvakantie was het voor de preventieadviseurs alle hens aan dek. Gelukkig moesten ze niet 
allemaal het warm water uitvinden en geïsoleerd optreden. Er kwam ondersteuning vanuit de Dienst 
Bestuur & organisatie van Katholiek Onderwijs Vlaanderen en er was in het aartsbisdom ook de Dio-
cesane Stuurgroep Preventieadviseurs. Daarbinnen hadden preventieadviseurs uit diverse scholen al 
de gewoonte elkaar te bevragen, ervaringen en materialen uit te wisselen, expertise door te geven en 
dergelijke. Alfred De Wit nam als voorzitter van die Stuurgroep al snel het initiatief om via videoconfe-
rentie een overlegmoment te organiseren. Op 29 april konden een zevental leden van de Stuurgroep 
zich al buigen over hoe ze de toen gelanceerde coronamaatregelen het best konden toepassen. Er 
bleven immers nog heel wat vragen hangen, omdat de schoolinfrastructuur doorgaans niet aangepast 
is voor verregaande maatregelen inzake hygiëne (voldoende wastafels) en afstanden tussen leerlingen 
in de klas. Bovendien konden de richtlijnen van dag tot dag veranderen, zoals het maximale aantal 
leerlingen in een klasbubbel (op een bepaald moment van tien naar veertien).  
 
Tijdens het overleg van 29 april werd beslist om de Terugkomdag voor preventieadviseurs die had 
moeten plaatsvinden op 31 maart, uit te stellen naar het volgende schooljaar. Omdat het nog niet 
duidelijk is welke activiteiten op welk moment plaats zullen mogen vinden, zal de Stuurgroep pas in 
oktober 2020 beslissen of die Terugkomdag nog in de loop van het eerste dan wel het tweede trimester 
zal doorgaan. 
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Voorts brachten de preventieadviseurs heel concrete vragen aan waarmee ze worstelden. Bijvoor-
beeld of bordenwissers een bron van infectie konden zijn bij wissel van leraren en welke veiligheidsin-
structies zij daaraan konden koppelen. Idem met het al dan niet gebruik van mondmaskers, gelaats-
schermen en plexiwanden. Er waren veel vragen over de haalbaarheid van maatregelen in een 
onderwijscontext. Hoe de kinderen uit elkaar halen in de noodopvang? Wat met branddeuren als aan-
geraden wordt zoveel mogelijk deuren open te laten? Kun je in technische ateliers leerlingen aan de-

zelfde machines laten werken of moet je dat gebruik ernstig inperken, en hoe bereik je dan je doelstel-
lingen? Hoe kan het poetspersoneel al die lokalen tijdig ontsmet en gepoetst krijgen? Al die vragen 
vergden creatieve oplossingen. Gelukkig wist Franky Wauters, die binnen Katholiek Onderwijs Vlaan-
deren de specialist is van preventie, veiligheid en welzijn op het werk, voor vele vragen slimme oplos-
singen te bedenken. Hij stelde ook voor om in de daaropvolgende weken Zoom-sessies open te stellen 
voor alle preventieadviseurs om zoveel mogelijk vragen op te vangen, suggesties te doen, materiaal 
en ervaringen uit te wisselen.  

 
Op 12 mei hadden we een vergadering van onze Stuurgroep gepland 
en die lieten we ook via Zoom doorgaan. Het was een week voordat 
de scholen weer zouden opengaan en de communicatie vanuit de 
overheid bleek nog altijd niet duidelijk. De preventieadviseurs, die 
samen met directeurs en andere personeelsleden al vele overuren 
hadden gedraaid, stelden zich nog vragen over de haalbaarheid van 
sommige maatregelen. Zo moesten zij bijvoorbeeld adviseren om be-
paalde lokalen niet of gedeeltelijk niet te gebruiken omdat de hygi-
ene niet gewaarborgd kon worden, tenzij het onderwijzend perso-
neel daar zelf voor ingeschakeld zou worden. De risicoanalyse moest 
voortdurend aangepast worden. Iedereen nam zijn taak bijzonder 

ernstig, want niemand wou een besmetting riskeren waarvan aangetoond zou kunnen worden dat de 
oorzaak lag bij ontoereikende preventie- of veiligheidsmaatregelen. Het draaiboek om social distan-
cing toe te passen en bubbels te vormen bleek een groot stuikelblok te zijn. Franky Wauters vond dat 
vele principes eigenlijk ook buiten coronatijden beter toegepast zouden worden: handhygiëne voor en 
na een activiteit en ontsmetten van toestellen voor en na gebruik.  




























